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 زاکاني براي حفظ وحدت کنار رفت

سيدنظام الدين موس��وي، منتخب مردم در مجلس 
يازدهم با اش��اره به توانمندي هاي فكري و اجرايي 
زاكاني، از وي به عنوان انتخابش براي رياست مجلس 
نام برد و نوشت: صريح و شفاف مي گويم با توجه به شناخت ديرينه ام از 
توانمندي هاي فكري و اجرايي و سلامت اعتقادي و مالي دكتر زاكاني 
انتخاب من براي مجلس بود. حالا هم به رغم شايستگي به خاطر حفظ 
وحدت نيروهاي انقلاب كنار رف��ت. مطمئنم جزو اركان تأثيرگذار  در 

 مجلس آينده خواهد بود. 
-----------------------------------------------------

  زيباکلام و اخراج سفير ايران از آلمان
مهدي محمدي، تحليلگر مسائل سياسي و بين الملل در صفحه شخصي 
خود در توييتر درب��اره گزارش وطن امروز در م��ورد اقدام آلمان عليه 
حزب الله لبنان نوش��ت: برادران من در وطن امروز نوشته اند در پاسخ 
به اقدام آلمان عليه حزب الله س��فير اين  كش��ور در تهران بايد اخراج 
شود. عجيب نيس��ت كه آلماني ها اطلاعاتي بودن س��فير كشورشان  
را  نفي كرده اند يا تاجزاده از دش��منان ايران دفاع كرده اس��ت. عجيب 

اينجاست كه زيباكلام نگفته است سفير ايران از آلمان اخراج شود. 
-----------------------------------------------------

  امريكا و داعشي ها
سيدمحمد حسيني، وزير اسبق ارشاد در صفحه توييتر خود فيلمي از 
تجهيز اسلحه و مهمات داعش توسط ناوگان هوايي امريكا منتشر كرد 
و نوشت: ناوگان هوايي امريكا در تپه هاي حمرين در استان ديالي عراق 
در حال رساندن اسلحه و مهمات به نيروهاي داعش است و به وضوح 
نشان مي دهد كه عامل بقا و تقويت داعش هستند و در ايران غربگراها 

سنگ  امريكا را به سينه مي زنند. 
-----------------------------------------------------

  نقشه جديد براي مذاکره
 رضا سراج ،كارش��ناس مس��ائل راهبردي در كانال 

شخصي خود در تلگرام نوشت:
موسويان از اعضاي حلقه نيويوركي ها گفته: »]ايران[ 
همزمان با اعلام خ��روج از برج��ام و تعليق معاهده 
ان.پي.تي و ادامه دسترس��ي آژانس، براي گفت وگو با ترامپ در مورد 
يك توافق هس��ته اي اعلام آمادگي كند. «حلقه نيويوركي ها درصدد 
هستند در يك سال باقيمانده از دولت دوازدهم، دور جديدي از مذاكره 
با امريكا را در چارچوب دو سناريو پايه ريزي كنند و به نتيجه برسانند. 
براي اين منظور، ظاهراً قرار است جابه جايي در يك نهاد عالي مرتبط با 
سياست خارجي و امنيت ملي اجرايي شود تا فردي كه نقش اساسي در 
تصويب 20دقيقه اي برجام را ايفا كرد، در منصب مذكور مستقر گردد. 
در چارچوب اين دو سناريو، غربگرايان بهره گيري از قدرت لابي گري 
شخص مورد نظر، ايجاد چنددستگي و تبديل نمودن مجلس آينده به 
بازيگري همراه يا خنثي، استفاده مجدد از ظرفيت مجمع تشخيص و 
فريب اس��تراتژيك انقلابيون را به انتظار نشسته اند.  در طراحي حلقه 
نيويوركي ها، مذاكره همزمان با ترامپ و دموكرات ها مدنظر است. در 
راستاي اين سناريوها بخش هايي از دولت در حال ساخت انگاره فريب 
استراتژيك و ادراك حمله »نظامي- انتخاباتي« ترامپ به ايران هستند 

تا روند تحقق سناريوهاي مذاكره را تسريع نمايند.

هيئت رئيسه مجلس مانع قرائت
 گزارش تفحص از قاچاق كالا و ارز شده است
ع�دم قرائ�ت گ�زارش تحقي�ق و تفح�ص از قاچ�اق کالا و ارز 
ناش�ي از نتيج�ه س�ليقه اي عمل ک�ردن هيئت رئيس�ه اس�ت. 
حس��ينعلي حاجي دليگاني، نماينده مردم ش��اهين شهر در مجلس 
شوراي اسلامي در گفت وگو با فارس، با اش��اره به عدم قرائت گزارش 
تحقيق و تفحص از قاچ��اق كالا و ارز در صحن علن��ي مجلس گفت: 
اين بار اولي نيست كه هيئت رئيسه مانع از قرائت گزارش هاي تحقيق 
و تفحص مي ش��ود و ما در موارد ديگري ش��اهد اينگونه رفتار هيئت 
رئيسه بوده ايم. به عنوان مثال مي توان در اين زمينه به گزارش سقوط 
هواپيماي مسافربري در ياسوج و همچنين سانحه قطار تبريز � مشهد 
اشاره كرد يا گزارشي كه خود ما در مورد مسائل مربوط به ارز از بانك 
مركزي داشتيم.  نماينده مردم شاهين شهر در مجلس شوراي اسلامي 
اظهار داشت: متأسفانه در اين زمينه هيئت رئيس��ه به جاي اينكه به 
آيين نامه عمل كند، طبق سليقه خود با موضوعات برخورد مي كند و ما 
شاهد رفتار سليقه اي هيئت رئيسه در اين باره هستيم. اين رفتارها از 
عملكرد شبه ديكتاتوري در اداره مجلس نشئت مي گيرد كه اين رفتار 
شبه ديكتاتوري باعث شده است جايگاه مجلس از صدر به ذيل تنزل 
پيدا كند.  وي در پايان گفت: گزارش تحقيق و تفحص از قاچاق كالا و ارز 
در يكي دو هفته باقيمانده از مجلس دهم بايد براي قرائت در دستوركار 

صحن علني مجلس قرار گيرد. 
-----------------------------------------------------

زاكاني  كانديداي رياست مجلس نمي شود
منتخب مردم ق�م در مجل�س يازدهم با اش�اره به اينك�ه برنامه 
تح�ول مجل�س را دنب�ال خواهد ک�رد، اع�لام نمود ب�راي حفظ 
انس�جام نيروهاي انقلاب کانديداي رياس�ت مجلس نمي ش�ود. 
به گزارش فارس، عليرضا زاكاني منتخب مردم قم در مجلس شوراي 
اسلامي اعلام كرد براي حفظ انسجام نيروهاي انقلاب كانديداي رياست 

مجلس نخواهد شد.  
متن توييتي كه منتخب مردم قم در اين باره منتش��ر كرده، به ش��رح 
زير است: »ايجاد تحول و كارآمدس��ازي مجلس به نفع مردم، اهداف 
مهمي است كه لزوماً با  رياست مجلس به دست نمي آيد. ضمن احترام 
به دعوت برخي همكاران، براي حفظ وحدت و انسجام نيروهاي انقلاب 
در مجلس يازدهم، اج��راي  برنامه تحول را ان ش��اءالله در همكاري و 

هماهنگي با فرد فرد نمايندگان دنبال خواهم نمود.«

ايالات متح�ده امري�كا رژيم حقوق�ي متبوع 
ايران در تنگه هرمز را که همان »عبور بي ضرر« 
اس�ت پذيرفته و به تثبيت شدن اين رژيم طي 
س�ال هاي اخير نيز تن داده است، اما در دوران 
رياست جمهوري دونالد ترامپ تلاش هاي کم 
اثر و پراکنده اي براي تغيير شرايط موجود انجام 
داده اس�ت که آخرين اين تلاش ها در روزهاي 
گذشته رونمايي و با عكس العمل نيروهاي نظامي 
و فرماندهان ارشد نظامي کشورمان روبه رو شد. 
رفتار و مواضع دولتمردان امريكايي نشان مي دهد 
آنها بر خلاف ميل باطني شان، سال هاست وجود 
يك كشور س��احلي مقتدر در كنار تنگه هرمز را 
پذيرفته ان��د و اولويت اصلي كش��ورمان، مبني بر 
اينكه اين حق را براي خود قائل است كه در صورت 
نياز - يعني عمدتاً در صورتي كه ملاحظات »امنيت 
ملي« ايجاب كند - حق عبور كشتي ها از اين آبراه را 

تعليق كند به ناچار بر آن صحه گذاشته است. 
كش��ورمان بر اس��اس اينكه حقوق حاكم بر تنگه 
هرمز را ش��امل »عبور بي ضرر« دانس��ته است در 
موارد مكرري نظير »ورود غيرمجاز يك كش��تي 
تجاري امريكايي در 9 ارديبهش��ت س��ال 94 به 
آب هاي داخل��ي«، »23 دي ماه س��ال 94 تجاوز 
نيرو هاي دريايي كشور امريكا«، »ورود غيرقانوني 
پهپ��اد امريكايي در اس��فند 91 به م��رز آب هاي 
داخلي« و »حضور غيرقانوني پنج ملوان انگليسي 
در خليج ف��ارس در آذرماه س��ال 1388« با عبور 
و مرور كش��تي و ناو هاي امريكايي برخورد قانوني 
كرده  و ام��روز نتيجه چنين روش��ي منجر به آن 
شده اس��ت كه منطقه خليج فارس و به ويژه تنگه 
هرمز روي آرامش و امنيت را با ثبات تر از هميشه 

به خود بگيرد. 
همانطور كه اشاره شد سال هاست رفتار جمهوري 
اسلامي ايران در تنگه هرمز بر اساس رژيم حقوقي 
حاكم »عبور بي ضرر« معنا و مص��داق پيدا كرده 
اس��ت و امريكا براي جلوگي��ري از تثبيت چنين 
ش��رايطي، ب��ه كنوانس��يون مونته گوب��ه 1982 
استناد كرده؛ كنوانسيوني كه رژيم حقوقي متبوع 
امريكايي ها را كه همان »عب��ور و مرور ترانزيتي« 
در تنگه و آبراه هاي بين المللي اس��ت مورد تأكيد 

قرار داده است. 
 فرار رو به جلو

دس��ت كم  طي يك دهه اخير ك��ه ايالات متحده 
امريكا بارها حريم آب هاي س��رزميني جمهوري 
اس��لامي ايران را نقض كرده، مقامات اين كش��ور 
در مواضع��ي تهاجمي، نيروهاي درياي��ي ايران را 

متهم به تهاجم و تجاوز به كش��تي هاي اين كشور 
كرده است بدون آنكه نسبت به ورود غيرقانوني به 
آب هاي سرزميني كشورمان عذرخواهي كند. چه 
در دولت باراك اوباما كه چندين بار سطح تنش هاي 
ميان دو كشور در منطقه تنگه هرمز افزايش پيدا 
كرد و چه در دوران رئيس جمهور فعلي اين كشور 
مقامات امريكا به صورت همگون و هدفمند اقدامات 
نيروهاي دريايي جمهوري اسلامي ايران در آب هاي 
سرزميني خود را »تجاوز به كشتي امريكايي ها آن 
هم در آب هاي بين المللي« عن��وان و رفتار مورد 
اش��اره را برهم زننده ثبات و امني��ت بين الملل به 
ويژه در منطقه غرب آسيا مطرح كرده اند. كمااينكه 
اليزاب��ت ت��رودو، س��خنگوي اس��بق وزارت امور 
خارجه امريكا بعد از رفت��ار قانوني نظاميان ايران 
در ارائه اخطار به ناو امريكايي، اين رفتار را »عامل 
تشديدكننده غيرضروري تنش ها« عنوان مي كند! 
يا جان ريچاردسون، فرمانده عمليات دريايي ارتش 
امريكا بعد از تذكرات قدرتمندانه نيروهاي نظامي 
كشورمان به ناو امريكايي مي گويد: »سرعت بالاي 
حركت به سوي ناوشكن امريكايي، باعث ايجاد يك 
وضعيت خطرناك و آزاردهنده شد كه مي توانست 

به تنش بيش��تر كه نيازمند تدابير دفاعي بيشتر 
است، منجر ش��ود. قايق ها اخطارهاي ناوشكن را 
ناديده گرفتند و همچنان با سرعت به آن نزديك 
شدند تا اينكه به كمتر از 300 متري آن رسيدند.«

مش��ابه رفتار دولتمردان گذشته امريكا را مقامات 
سياسي و نظامي اين كشور در روزهاي اخير تكرار 
كرده اند و عنصر مش��ترك آن اقرار ضمني به توان 
نظامي ايران در تنگه هرمز و ناتواني نيروهاي نظامي 
امريكا در رويارويي با اين مسئله است، البته رفتار 
جمهوري اس��لامي ايران در اين منطقه ناش��ي از 
مفاهيم عيني حقوق بين المل��ل در عرصه حقوق 
درياها به ويژه در قالب كنوانسيون 1958 ژنو است. 
 کارزار حقوق�ي علي�ه واش�نگتن راه 

بيندازيم
در همين باره فريدون مجلسي، كارشناس مسائل 
بين الملل در گفت وگ��و با مهر درب��اره رويارويي 
نيروي دريايي سپاه پاسداران با ناوهاي امريكايي 
اظهار داشت: »امريكا در حال حاضر تمايلي براي 
ورود به يك جنگ و رويارويي مس��تقيم نظامي با 

ايران ندارد.« 
وي ادامه داد: دونالد ترامپ با شعارهاي اقتصادي و 

پرهيز از جنگ به كاخ سفيد راه يافت و از همين رو 
وي اصلًا به فكر يك تقابل نظامي نيست و ريسك 

ورود به يك جنگ با ايران را نمي پذيرد.« 
ديپلمات اسبق كش��ورمان با اشاره به تحريم هاي 
امريكا عليه ايران گفت: »ترام��پ بارها از عبارت 
جنگ اقتصادي اس��تفاده كرده و به نظر من، وي 
به دنبال همين رويه براي تقابل با ايران اس��ت. از 
همين رو بايد گفت كه وقتي رئيس جمهور امريكا 
ابزار اقتصادي را براي مقابله با ايران در اختيار دارد، 

ريسك ورود به درگيري نظامي را نمي پذيرد.« 
وي عنوان كرد: »شما شاهد هستيد كه امريكا در 
مدت دو سال اخير بيش��ترين فشار اقتصادي را با 
توسل به تحريم ها عليه ايران اعمال كرده است و 
همين رويه را ادامه مي دهد و آنچه تهديد ترامپ 
براي هدف قرار دادن ناوهاي امريكايي مطرح شد، 

بيشتر يك نمايش رسانه اي بود.« 
  ضرورت شكايت از امريكا در دادگاه لاهه

تحليلگر مسائل بين الملل در مورد اقدامات ايران 
در مقابل امريكا افزود: »امريكا تلاش كرده است در 
كنار جنگ اقتصادي، يك كارزار سياسي نيز به راه 
اندازد و اذهان عمومي را نسبت به ايران خدشه دار 

كند. امريكا هميش��ه با توس��ل به قوانين حقوق 
بين الملل دست به توجيه اقدامات خود زده است و 
ايران نيز مي تواند در همين آوردگاه، واشنگتن را به 
چالش بكشد. ايران مي تواند عليه امريكا در سازمان 
ملل متحد يا لاهه شكايت و اقدامات اين كشور را 
تحريك آميز قلمداد كند.   ايجاد يك كارزار حقوقي 
عليه امريكا مي تواند تا حدودي فضاي رواني ايجاد 
شده عليه كشورمان را بكاهد و همچنين مانع از آن 
شود كه از اين ماجراها سودجويي گردد. وضعيت 
حال حاضر روابط ايران و امريكا به يك جنگ غيرتي 
شبيه شده است ولي واشنگتن تلاش مي كند تا اين 
نزاع صرفاً به سياست و اقتصاد محدود بماند. براي 
خروج از اين كارزار، تمركز و توجه به ابزار حقوقي و 

ديپلماتيك مي تواند به كشور كمك كند.« 
 سابقه عرفي کنوانسيون 1958 ژنو

در حالي كه بسياري از حقوقدانان معتقدند ايران 
مي تواند رفتار خ��ارج از قواعد حق��وق بين الملل 
امري��كا را در قالب طرح ش��كايت در مراجع مهم 
بين المللي مطرح كند بايد دانس��ت كه در »عبور 
بي ضرر« برخلاف عبور ترانزيتي، دولت س��احلي 
»حق ايجاد مانع براي ناو هاي در حال عبور داشته« 
و »حق تعليق اين ح��ق را در زم��ان صلح« دارد 
كمااينكه ايران در تنگه هرمز بر اساس چنين مدلي 

رفتار كرده است. 
نكته مهم ديگر آنكه حق عبور ترانزيت نس��بت به 
عبور بي ضرر فاقد سابقه عرفي لازم است و تا مادامي 
كه عرف جديدي تثبيت نشود، عرف سابق پايدار 
اس��ت و جمهوري اس��لامي ايران با اعمال قدرت 
بازرسي و اعلان نظريه هاي تفسيري، از ايجاد عرف 
جديد ممانعت و با ايفاي نقش »معترض مستمر« به 
پايدار ماندن اصل عبور بي ضرر در تنگه هرمز كمك 
كند. كمااينكه جمهوري اسلامي ايران به رغم آنكه 
دركنوانسيون 1958 عضويت دارد و عضويت در 
كنوانسيون 1982 را نپذيرفته است كمافي السابق 
قائل به عرف س��ابق يا همان »حق عبور بي ضرر« 
اس��ت و بر همين اس��اس قانون »مناطق دريايي 
ايران در خليج فارس و درياي عم��ان« را در نهاد 
قانونگذاري داخلي به تصويب رسانده است؛ قانوني 
كه مجموعه تعهداتي را براي كشتي هاي در حال 
عبور از تنگه هرمز در نظرگرفته است، از جمله اينكه 
محدوده درياي سرزميني ايران در خليج فارس را 
12مايل دريايي معين كرده  كه بر اساس آن بخش 
مهمي از تنگه هرمز در محدوده منطقه انحصاري 
اقتصادي كشورمان قرار دارد و تعدي امريكايي ها 

به آن مي تواند به معناي تجاوز تلقي شود.

تن دادن امريكا به رژيم حقوقي ايران در تنگه هرمز
چتر اقتدار منطقه اي ايران در تنگه هرمز سايه گسترانده است محمد اسماعيلي

   گزارش

مجلس پيگير سرنوشت يك ميليارد يوروي مقابله با كرونا باشد

واکنش ترقي به اظهارات عيسي کلانتري

ليبرال ها توسعه را بدون امريکا ممکن نمي دانند

مجلس مس�ئولان مرب�وط در بخش ه�اي مختل�ف از جمله 
س�ازمان برنام�ه و بودج�ه و وزارتخانه ه�ا را احض�ار کن�د 
ت�ا سرنوش�ت ي�ك ميلي�ارد ي�وروي تخصيص يافت�ه 
از صندوق توس�عه ملي ب�راي مقابله با کرونا روش�ن ش�ود. 
مصطفي آقا ميرس��ليم، منتخب مردم تهران در مجلس آينده در 
گفت وگو با راه دانا؛ با اشاره به گلايه وزير بهداشت در خصوص عدم 
تخصيص يك ميليارد يورو براي مقابله با كرونا كه با اجازه رهبري 
از صندوق توسعه ملي برداشت شده است، گفت: اشراف به فضاي 
درماني و بيمارستاني كشور به خصوص در ايام بحران كرونا نشان 

مي دهد مراكز درماني در اين ايام ب��ه دليل تعطيلي كار عادي كه 
مي توانست براي آنها درآمدزا باشد، با مشكلات مالي فراواني مواجه 
شدند.  وي افزود: علاوه بر اين سازمان هاي بيمه اي نيز كه موظف به 
پرداخت مبالغي به مراكز درماني هستند چندين ماه اين پرداختي ها 
را تخصيص ندادند كه اين امر مراكز درماني را در اوج بحران كرونا 
با مصيبت مواجه كرد. بعد از اذن رهبري به برداش��ت يك ميليارد 
يورو از صندوق توسعه ملي، وزير بهداشت و كادر درمان دلخوش 
شدند كه بتوانند از اين مبلغ استفاده كنند.  ميرسليم با بيان اينكه 
درخواست كننده تخصيص اين مبلغ شخص رئيس جمهور است، 

تصريح كرد: به نظر نمي رسيد در سازوكار صندوق مشكلي براي اين 
تخصيص وجود داشته باشد،بلكه مشكل در اقدامات مياني است كه 

بايد سريع تر حل شود و اين تخصيص صورت پذيرد. 
منتخب مردم تهران در مجلس با اشاره به اينكه مبلغ يك ميليارد 
يورو رقم كمي نيست و معادل 16هزار ميليارد تومان است، تأكيد 
كرد: دولت بايد پيگير باشد تا موانع ديوان سالارانه از مسير تخصيص 
اين اعتبار برداشته شود. مجلس بايد به اين مسئله ورود كند و ببيند 
موانع تخصيص اين تسهيلات كجاست؟ آيا براي كارهاي ديگري 
تخصيص داده شده كه در رديف مش��كلات بودجه اي است يا در 

زمينه بهداشت و درمان صرف شده است؟! 
وي تأكيد كرد: مجلس مسئولان مربوط در بخش هاي مختلف از 
جمله سازمان برنامه و بودجه و وزارتخانه ها را احضار كند تا روشن 
شود چرا هنوز مبلغ تس��هيلات تخصيص يافته از صندوق توسعه 
ملي به دست وزارت بهداشت نرسيده و سرنوشت اين يك ميليارد 

يورو چه شده است؟
منتخب مجلس يازدهم خاطرنشان كرد: يكي از مواردي كه مجلس 
آينده به طور جدي پيگيري خواهد كرد محل هاي اختصاص اين 

يك ميليارد يورو و نحوه خرج كردن و نظارت بر آن است. 

ماهيت س�فارتخانه امري�كا از آن س�فارتخانه قانون�ي که بايد 
بر اس�اس قوانين بين المللي عمل کن�د، کاملًا خ�ارج  و به يك 
مرکز عليه انق�لاب و حمايت از ض�د انقلاب و جاسوس�ي براي 
بران�دازي انقلاب اس�لامي تبديل ش�ده ب�ود. چني�ن مرکزي 
حت�ي ب�ا قواني�ن بين الملل�ي ه�م دوام و بقايش مغاير اس�ت. 
واكنش ها به تحريف واقعه تس��خير لانه جاسوس��ي توس��ط معاون 
محيط زيست رئيس جمهور همچنان ادامه دارد. حميدرضا ترقي، فعال 
سياس��ي اصولگرا در گفت وگو با راه دانا؛ در خصوص اظهارات عيسي 
كلانتري، معاون حسن روحاني مبني بر اينكه »تسخير سفارت امريكا 
در سال 58 اقدامي اشتباه بود؛ دانشجويان پيرو خط امام نماينده ملت 
نبودند و اقدامشان خلاف اصول پذيرفته شده جامعه جهاني بود«، اظهار 
داشت: انقلاب اسلامي تمام آن ساختارها و نظامات گذشته حاكم بر 
كشور را لغو كرده، زيرا با منافع و مصالح ملي ناسازگار بوده است. طبيعتاً 
اگر قرار بود ما آن قراردادها و توافقات را مي پذيرفتيم نبايد حتي سفارت 

اسرائيل را هم به سفارتخانه فلسطين تبديل مي كرديم. 
اين كارشناس سياسي عنوان كرد: همه اقداماتي كه حين انقلاب و بعد 

از انقلاب صورت گرفت، بر اساس مباني 
انقلابي و اصول انقلاب اسلامي خودمان 
است، نه بر اساس اصولي كه ابرقدرت ها 

بر جهان حاكم كردند. 
ترقي گفت: به نظر مي رس��د كلانتري 
قصد داش��ت بگويد آن زم��ان اين كار 
برخلاف مقررات بين المللي بوده و آن را 
با الان مقايسه مي كند، در حالي كه اگر 
ملتي احساس كند رژيمي سفارت خودش را به مركز كودتا، كنترل، 
سلطه تبديل كرده است و از آن س��فارت براي غلبه بر جامعه و انواع 
و اقسام تهديدات و تخريب ها اس��تفاده مي كند، هيچ سفارتي اجازه 

فعاليت پيدا نمي كند. 
 سفارت امريكا گروهك هاي تجزيه طلب را پشتيباني مي کرد

كارشناس مسائل سياسي خاطرنشان كرد: ملت ايران در آن مقطع پي 
بردند كه امريكا دشمن اصلي آنهاست؛ در طول انقلاب اسلامي از 15 
خرداد به بعد بر اساس هدايت هاي امام)ره( كاملًا براي ملت ما روشن 

شد كه سفارتخانه امريكا سفارتخانه نبود و در واقع لانه جاسوسي بود 
كه جنگ داخلي، گروهك هاي ضد انقلاب و تجزيه طلب را هدايت و 

پشتيباني مي كردند. 
ترقي با بيان اينكه سفارتخانه امريكا از قوانين بين المللي خارج شده 
بود، گفت: ماهيت سفارتخانه امريكا از آن سفارتخانه قانوني كه بايد 
بر اساس قوانين بين المللي عمل كند، كاملاً خارج و به يك مركز عليه 
انقلاب و حمايت از ضد انقلاب و جاسوس��ي ب��راي براندازي انقلاب 

اسلامي تبديل شده بود. 
وي تصريح كرد: اصولاً چنين مركزي حتي با قوانين بين المللي هم 
دوام و بقايش مغاير است و دانشجوياني كه حمله كردند ممكن است از 
قبل با جايي هماهنگ نشده بودند و تصميمي در مقامات كشور نگرفته 
بودند، اما بلافاصله بعد از اقدامشان مورد حمايت مردم قرار گرفتند و 
اينگونه نيست كه نماينده مردم تلقي نشوند، بلكه آن اقدامشان مورد 
تأييد مردم و حمايت و رهبري قرار گرفت و حضرت امام از آن اقدام 
دانشجويان به عنوان يك فرصت استفاده كردند و توانستند مواضع 

خودشان را نسبت به امريكا قدري واضح تر كنند. 

اين كارشناس مسائل سياسي افزود: ملت ايران هم توانست با دقت و 
مداقه نسبت به كاركرد اين سفارتخانه نقش امريكا را در توطئه هاي 

عليه ملت ايران بهتر بشناسد. 
 ليبرال ها توسعه را بدون امريكا ميسر نمي دانند 

ترقي در پاسخ به اين پرسش كه »دليل اصلي طرح اين مسئله توسط 
كلانتري چيس��ت؟« گفت: من نمي دانم كه آيا كلانتري در پاسخ به 
سؤال خبرنگاري اين مسئله را مطرح كرده يا چه موضوعيتي داشته 
است. جريان فكري ليبرال در كشور ما مباني فكري اش همين است. 
اينهايي كه تفكرشان ليبرالي و غربگرايي است و توسعه را بدون كمك 
امريكا ميسر نمي دانند هميشه سعي شان اين است كه به نفع امريكا 
موضع بگيرند و اين نوع اقدام هم بيشتر براي زمينه سازي بازگشت 

امريكا به سفارت خودش در اين كشور است. 
وي در پايان گفت: در واقع ليبرال ها زمينه سازي مي كنند كه اين تفاهم 
مجدداً برقرار شود و زمينه بازگشايي سفارت امريكا را فراهم كنند كه 
اينها پيش ملت ايران هيچ تاثيري ندارد بلكه موجب تنفر بيشتر ملت 

ايران از اينگونه اشخاص مي شود. 

   بهارستان

    خبر

   کوتاه

نماينده م�ردم ميانه ب�ا بيان اينك�ه ما در جن�گ تحميلي 
به دلي�ل آنكه ع�ده اي از خود گذش�تند توانس�تيم پيروز 
شويم، س�ؤال پرس�يد که آيا مجلس دهمي ها از خودشان 
س�ؤال کردند ک�ه ب�راي م�ردم و مجل�س چ�ه کرده اند؟ 
به گزارش فارس، فردين فرمند، نماينده مردم ميانه در مجلس 
در جلسه علني ديروز و در نطق پيش از دستور اظهار داشت: ما 
در جنگ تحميلي به دليل آنكه عده اي از خود گذشتند توانستيم 
پيروز ش��ويم. وي افزود: آيا مجلس دهمي ها از خودشان سؤال 
كرده اند كه براي مجلس و مردم چه كرده اند؟ اين را مي گويم تا 

وصيتي براي مجلس يازدهمي ها باقي بماند. 
وي با اشاره به تصويب حذف صفر پول ملي در جلسه روز گذشته 
مجلس تصريح ك��رد: روز گذش��ته درباره صفره��اي زياد پول 
كشورمان كه آثار روحي و رواني در اقتصادمان داشت مصوبه اي 

داشتيم اما آيا نمايندگان فكري كرده بودند كه براي ضرب يك 
قرِان كه زيرمجموعه تومان اس��ت چقدر بايد هزينه كنيم؟ در 
جلسه روز گذشته عنوان ش��ده بود كه براي ضرب هر يك سكه 
يك ريالي بايد 350 ريال هزينه نيكل آن را پرداخت كرد.  فرمند 
گفت: جنگ اقتصادي آرامش مي خواهد كه آن آرامش، اقتصاد 
مقاومتي اس��ت و اين اقتصاد هم نيازمند رونق توليد اس��ت كه 
نتوانستيم آن را ايجاد كنيم؛ سال جاري هم بحث جهش توليد 

است كه بايد مورد توجه قرار گيرد. 
نماينده مردم ميان��ه تصريح ك��رد: بايد درباره مس��ئله جنگ 
اقتصادي، مجلس دهم جوابگو باش��د، در حالي كه نمايندگان 
آن با عجله قانون انتخابات را دس��تكاري كردند. چند انتخابات 
مختلف در كش��ور داريم كه براي هركدام از آنها قانون تبليغات 

جدا تصويب كرد ه ايم. 

به رغم اينكه در بعُد اقتص�ادي، وزارت امور خارجه ملزم به 
ايجاد معاونت اقتصادي و تقويت ديپلماسي اقتصادي شد، 
اما تاکن�ون در اين بخش تحرك جدي ديده نش�ده اس�ت. 
محمدابراهي��م رضايي در گفت وگو با مهر،ب��ا تأكيد بر ضرورت 
تقويت ديپلماس��ي اقتص��ادي گفت: براي تقويت ديپلماس��ي 
اقتصادي ما بايد از تجربه كش��ورهاي موفق در اين زمينه بهره 
بگيريم. براي مثال تركيه كه در مجاورت ماست، موفقيت هاي 
عمده اقتصادي خود را از طريق ديپلماسي اقتصادي كسب كرده 
است به اين معنا كه ديپلماسي اقتصادي بستري را براي تركيه 
ايجاد كرد كه منجر به رش��د اقتصادي اين كشور طي سال هاي 
اخير شد.  عضو كميسيون امنيت ملي و سياست خارجي مجلس 
شوراي اسلامي متذكر شد: به رغم اينكه در بعُد اقتصادي، وزارت 
امور خارجه ملزم به ايجاد معاونت اقتصادي و تقويت ديپلماسي 

اقتصادي شد، اما تاكنون در اين بخش تحرك جدي ديده نشده 
و با وجود تغيير ساختار، دستگاه ديپلماسي كشور نتوانسته است 
آنطور كه بايد و شايد به اهداف خود در اين زمينه برسد.   رئيس 
كميته هسته اي كميسيون امنيت ملي مجلس گفت: با توجه به 
شرايط كشور، دستگاه ديپلماسي بايد جدي تر باشد و در زمينه 
اقتصادي به كشورهاي همسايه و همسو به شكل ويژه و همانگونه 
كه در سند چشم انداز و سياست هاي ابلاغي مقام معظم رهبري 
در ح��وزه خارجه آمده اس��ت، توجه كند.  وي گف��ت: ما در هر 
كشوري بايد دهها رايزن اقتصادي داش��ته باشيم، در حالي كه 
الان اينچنين نيست و ما بايد ضمن افزايش رايزن هاي اقتصادي، 
از ظرفيت آنان به خوبي استفاده كنيم و اين مسئله مستلزم آن 
اس��ت كه دولت از وزارت امور خارجه حمايت بيش��تري كند تا 

بتواند در اين راستا حركت نمايد. 

لزوم تحرك وزارت خارجه در حوزه »ديپلماسي اقتصادي«نمايندگان مجلس  درباره جنگ اقتصادي جوابگو باشند


